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Segons l’Institut d’Estadística
de Catalunya (Idescat), a Barce-
lona només hi viuen 900 sud-co-
reans. Tot i això, a poc a poc hi
ha més llocs en els quals es pot
gaudir d’aquesta cultura llunya-
na, com ara el Centre Cívic Casa
Golferichs i el Centre Cívic Ur-
gell, on a finals de setembre co-
mençaran tallers de cuina i de
llengua sud-coreana.

La professora de cuina que
portarà aquests sabors orientals
a la Casa Golferichs, Jenny Teng,
assenyala que no hi ha una  zona
concreta on es concentri aques-
ta gastronomia, sinó que està re-
partida per tota la ciutat. En
gran part dels restaurants,  indi-

ca, es pot trobar el seu plat més
popular: el Kimchi.  “A Corea n’hi
ha 300 tipus, però aquí el més co-
negut és el Kochina, que està fet
amb col fermentada i xili picant.
És molt sa i té probiòtics” apun-
ta Teng. Pel que fa a les begudes,
afirma que també és recurrent
trobar el soju, un alcohol destil·lat
fet amb arròs i midó. “És com el
sake al Japó”, afegeix.

A RITME DE K-POP
Dins del món de la música, el que
té més presència a Barcelona és
el K-pop. L’Olga Madola, que és
professora d’aquest gènere mu-
sical, explica que dues vegades a
l’any organitza concursos de K-
pop a l’Espai Jove Boca Nord
(Horta-Guinardó) i de Les Bas-
ses (Nou Barris). “Són increïbles
perquè no només es tracta d’i-
mitar coreografies d’artistes,

també d’aconseguir vestuaris
iguals que van canviant en cada
cançó”, recorda Madola. Paral·le-
lament reconeix que, “tot hi ha-
ver molts fans”, la majoria d’ells,
d’entre dotze i vint anys, “no hi ha
massa espais on comprar pòsters,
discs o foto calls de K-pop més
enllà de les tendes Chunichu i
Mono Stors del passeig Sant
Joan”. En aquest sentit, Madola
espera que la cosa canviï perquè
cap jove amant d’aquesta mena
de música se senti mai sol. “A
l’institut molts vam patir bully-
ingperquè ens agradava això. Ca-
len més punts de trobada on
ningú se senti estrany”, diu.

MÉS ENLLÀ DE ‘PARÀSITS’
Si parlem de cinema, inevitable-
ment la majoria de barcelonins
recordaran la pel·lícula guanya-
dora de l’Òscar del 2020 ‘Parà-

sits’, però, tal com insisteix el pro-
fessor de societat coreana de la
Universitat Autònoma de Bar-
celona (UAB), Manel Brañas,
“no reflecteix la Corea real, sinó
que mostra una situació margi-
nal”. Segons Brañas, un lloc on

trobar cinema representatiu és
l’espai Cine Àsia, on cada any es
fa una setmana de cinema coreà.
“Les pel·lícules no tenen una te-
màtica en concret, van des de ter-
ror fins a les de temples budistes
a zones rurals”, subratlla.

INDIVIDUALISTES
Per entendre millor aquesta cul-
tura, cal conèixer part de la per-
sonalitat dels coreans. Un fet
que la defineix és que no hi ha
cap zona de Barcelona on acos-
tumin a viure “Això és deu al fet
que, en part, són individualistes.
Per exemple, no segueixen a un
partit polític com a tal, sinó a un
líder que mereix la seva con-
fiança”, indica Brañas sobre una
realitat que comparteix la res-
ponsable de l’àrea d’Educació
del Centre Espanyol d’Investi-
gacions Coreanes, Anabel Guar-
dia. En l’àmbit laboral, també diu
molt d’ells que, tal com explica
Guardia, tendeixen a treballar en
traducció, restauració o com a
guies turístics. És a dir, en feines
amb les quals s’identifiquin cul-
turalment. “La majoria vol com-
partir la seva cultura”, conclou.

El públic barceloní i de l’àrea metropolitana del K-pop acostuma a tenir entre 12 i 20 anys. Foto: Twitter (@MANGAbcn)

Alba Losada
L’EIXAMPLE

Fascinats per Corea del Sud
» Pròximament començaran tallers de cuina i llengua coreana als centres cívics Urgell i Golferichs 
» Els amants del K-pop, un genère musical que està molt de moda, volen més espais de trobada 

900
sud-coreans viuen 
a Barcelona, segons
dades de l’Idescat
referents al 2020
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Opinió

La lupa

Lluny de les bombolles mediàtiques i polítiques,
que es retroalimenten cada vegada més ac-
celeradament i gairebé sempre a través del tot
poderós món digital, hi ha el carrer. La vida

analògica. La cua al forn de pa, la cervesa a la barra del
bar, les converses de vestidor de gimnàs… Moments en
què, més enllà del teu cercle vital –una bombolla, tam-
bé–, pots palpar una altra dimensió de l’esfera social.
Aquella que, sense fer soroll, destil·la preocupacions que,
sorprenentment, gairebé sempre tenen un perfil baix
en l’agenda pública. Potser perquè són massa mundanes
i, és clar, ja se sap que a segons quins nivells dedicar-
se o donar protagonisme a certes qüestions no queda
bé. Cal tenir debats profunds, d’altura intel·lectual. No
fos cas que algú ens titllés de polítics –o de periodis-
tes– low cost. Molt millor dedicar hores i hores a de-
bats –sovint buits– sobre, posem pel cas, el model de
ciutat que, per exemple, a la neteja municipal.

Doncs bé, el primer –model de ciutat– preocupa
un 2,1% dels barcelonins, mentre que la segona –ne-
teja– neguiteja un 6,5% dels veïns de la capital. Tres
vegades més. Són dades de l’últim Baròmetre de l’A-
juntament de Barcelona. Però és que si mirem l’evo-
lució d’aquestes mateixes preocupacions, mentre
que la del model de ciutat s’ha mantingut més o me-
nys igual des del 2015 –oscil·lant entre l’1 i el 2%–, la
neteja ha passat, amb alts i baixos, de l’1,6% d’ales-
hores al 6,5% d’ara. Aquesta última avui preocupa fins
i tot més que la Covid-19 (3,6%). Sí, sí, ho han llegit
bé: més que la pandèmia que acapara les nostres vi-
des des de ja fa massa temps.

Aquesta setmana, a la Comissió d’Urbanisme de
l’Ajuntament de Barcelona –fixin-se: a una comissió,
no fos cas que se li donés massa importància–, s’ha
reconegut aquest maldecap. Arran d’una petició
d’ERC que ha rebut el suport de tots els grups muni-
cipals, govern inclòs, s’ha anunciat que s’injectarà pres-

supost extraordinari al servei de neteja per posar re-
mei als problemes de brutícia. A la mateixa comissió
fins i tot s’hi ha parlat de rates. Sí, de plagues de ra-
tes. Una bona injecció de neguits de la plebs per a més
d’un –notis la ironia–.

A la gent li preocupa la neteja. Molt. És fàcil sen-
tir converses al respecte al transport públic, a les bo-
tigues, als bancs de les places… Segons el citat Barò-
metre, és la cinquena preocupació dels barcelonins.
Però la importància que se li dona és la que és. No cal
insistir-hi. Sí que voldria, però, comparar la capital
amb les ciutats del seu entorn, no en termes de més
o menys qualitat de la neteja municipal, sinó de la

transcendència que adquireix aquest tema en el de-
bat públic. Perquè en això crec que la mirada metro-
politana també és enriquidora.

Xavier García Albiol va recuperar l’alcaldia de Ba-
dalona el maig del 2020 després del sonat afer d’Álex
Pastor i el primer que va fer, una setmana després de
prendre possessió, va ser anunciar una “campanya es-
pecial de neteja”. Amb una publicació a les xarxes so-
cials acompanyada d’un vídeo amb valoracions de ve-
ïns –que convido a recuperar per reflexionar-hi–, el nou
alcalde feia gala de la feina dels camions de neteja amb
aigua a pressió i prometia que aquesta qüestió seria una
de les seves prioritats.

Però abans que més d’un lector es posi les mans al
cap perquè he mencionat Albiol –soc dels que penso
que de l’alcalde del PP s’hauria d’analitzar molt millor

els perquès de les seves victòries electorals, i potser les
qüestions terrenals hi tenen alguna cosa a veure–, m’a-
fanyo a citar una alcaldessa d’un altre color polític i d’i-
dees indiscutiblement allunyades del badaloní. Provin
de fer el següent exercici: entrin al compte de Twitter
de Núria Parlon (PSC), batllessa de Santa Coloma de
Gramenet, i comptin el nombre de tuits que ha fet du-
rant aquest estiu amb fotos i vídeos dels serveis mu-
nicipals netejant els carrers de la seva ciutat. No se les
acabaran. O rebusquin a l’hemeroteca l’opinió de l’al-
calde de Cornellà, Antonio Balmón –també del PSC–
, sobre aquesta qüestió, en una ciutat on la neteja dels
carrers s’ha situat algun cop com la principal preocu-
pació dels veïns. Balmón ho té com una de les màxi-
mes prioritats d’aquest mandat, i ho diu sense embuts.
Sense cap mena d’acomplexament.

Podria seguir posant exemples de més ciutats de
l’entorn de Barcelona, però seria reiteratiu. Sense en-
trar a valorar –repeteixo– la qualitat del servei de ne-
teja de cada ciutat i els seus resultats, només pretenc
evidenciar que, mentre a la capital hi ha qüestions que
es releguen a una posició en el debat públic que no con-
corda amb el nivell de preocupació que generen, a la
resta de la metròpoli la dinàmica és diferent. I ales-
hores hi ha qui no entén, des del melic barceloní, les
majories absolutíssimes de Parlon o els grans resul-
tats electorals d’Albiol. Per descomptat que això úl-
tim s’explica per moltíssims factors més. Però “la ma-
nera gestual, erràtica i ingràvida com s’aborden els te-
mes que marquen l’agenda política no és que produ-
eixi desafecció, és que està generant una gran massa
de gent completament desconnectada dels afers pú-
blics”. Ho diu el sociòleg i exalcalde de Vilassar de Dalt
Xavier Godàs i ho subscric fins a l’últim accent. Afe-
gint-hi, a més, que com es trien i quins acaben sent
aquests temes, també. I en tot plegat, polítics i pe-
riodistes hem de fer molta autocrítica.

NLes millors
perles

Hi ha gent difícil d’impressionar i després hi ha el veí de 
La Palma que, en veure l’erupció del volcà a prop de casa

seva, va dir, amb molta calma: “Tenim temps de dinar, tenim
temps de dinar sense problemes”. Qüestió de prioritats.

La cantant Aitana ha fet una col·laboració amb
McDonald’s i ha creat el seu propi menú, el McAitana.

Un menú que, paradoxalment, l’artista no podrà tastar. 
La raó? És celíaca i el menú porta gluten.

Descobreixen que un capellà destinava els diners que
donaven els feligresos de la seva església a organitzar

orgies amb drogues. No ha passat a Solsona, sinó a Prato, Itàlia.
Francesco Spagnesi, el sacerdot de 40 anys, ha estat detingut. 

Una festa a la UAB o una escena d’American Pie? Uns
8.000 joves van assistir fa uns dies a un macrobotellon

al campus de Bellaterra que ha deixat imatges tan
insòlites com la d’un noi muntat en una excavadora.

LA FOTOTwitter (@RTVCes)

Hi ha temes que tenen una posició
en el debat públic que no concorda
amb la preocupació que generen

per Arnau Nadeu, director editorial del Línia

El neguit mundà de la neteja
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S’endarrereix uns dies l’obertura 
del túnel de Glòries en sentit Besòs1

2
El Bicibús de l’Eixample 
arrenca aquest divendres

Preocupació veïnal per l’obertura 
d’un supermercat fantasma al carrer Sicília

Tati Torres: esperit de líder a la banqueta

L’escola que encara seria moderna

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

Des que el Procicat va anunciar
la setmana passada que es

poden tornar a fer castells de
160 persones, la colla castellera

Esquerdats es prepara per fer un
pilar a la Mercè i recuperar els
seus antics espais per assajar.

“Necessitem més espai”, diuen.
pàgina 6Colla Esquerdats

El Centre Cívic Sagrada Família
acull l’exposició ‘Flores de otoño’,
que visibilitza el dia a dia de les

persones grans LGTBI. Són
persones que, segons l’autora
del projecte, Hanna Jarzabek,

poden estar oblidades o
condemnades a la solitud.

pàgina 9CC Sagrada Família

L’estrena del túnel de Glòries en
sentit Besòs estava prevista per

a finals de setembre, tal com
havia anunciat l’Ajuntament.

Finalment, l’obertura
s’endarrerirà uns dies i tindrà lloc

pels volts del 10 d’octubre.
Encara caldrà esperar uns dies.

pàgina 10Ajuntament

A les xarxes

@JPuigdengolas: No és només la Ri-
carda. Augmentar emissions en un con-
text d’emergència climàtica no és nego-
ciable, ni ara ni d’aquí a cinc anys.

@Catinformacio: El Procicat aprova re-
obrir l’oci nocturn fins a les 3 de la mati-
nada en exteriors a partir del dia 23. També
s’allarga l’horari de la restauració fins a la 1. 

#OciNocturnAMigGas

@324cat: Salut admet que ha desconge-
lat més vacunes de les que finalment han
calgut perquè el ritme de vacunació con-
tinua per sota de les previsions.

#VacunesCaducades #MenysAvions

La clau

Avança el setembre i ja que-
den enrere les vacances
d’estiu. Malauradament,

en retornar a les nostres tasques
quotidianes ens adonem que res
ha canviat i que les mateixes pre-
ocupacions que teníem abans
d’aquest parèntesi continuen.

Aquests darrers mesos, la
vacunació no ha servit per deixar
enrere la pandèmia de la Covid-
19. Arribar al 70% de vacunats
no és suficient, i tant la vacuna-
ció com les restriccions sanitàries
continuen vigents. Tampoc po-
dem dir que afrontem millor les
altres crisis que patim, tant l’e-
conòmica com la social. I és que
moltes famílies encaren el se-
tembre sense saber com arribar
a finals de mes o si seran aco-

miadades al final de la tempo-
rada estival. Moltes altres no
saben com pagaran els llibres
dels seus fills, que comencen
un nou curs escolar, o com as-
sumiran els rebuts que s’acu-
mulen a casa.

A Castelldefels veiem com
el govern municipal continua
fugit, sense estar al costat dels
veïns ni dels emprenedors,
que passen moments molt
complicats. Els carrers més
bruts que mai; la inseguretat
ciutadana i un incivisme in-

controlat; uns impostos que
ofeguen i unes obres inneces-
sàries que s’emporten els re-
cursos públics i que semblen
que no s’acabaran mai.

Malgrat tot, tenim l’espe-
rança que les coses canviïn. La
gent desitja un canvi, i aquest
desig és la benzina que ens im-
pulsa a continuar treballant en
propostes i solucions per als
problemes reals de la gent
com tu. Comença un nou curs
polític i ara és el moment de
treballar plegats. Som-hi!
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Nou curs, mateixos problemes
per Manuel Reyes, president del PP a la demarcació de Barcelona
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COMERÇ4El Departament de
Salut va dir la setmana passada
que estudiarà que es demani el
passaport de la Covid per entrar
a establiments de restauració,
cultura o oci nocturn.  Una pos-
sible mesura que, des de l’Eix Co-
mercial Nou Eixample, veuen
amb bons ulls sempre que es tra-
dueixi amb “tornar a la norma-
litat”. “Si amb el passaport ens
deixen treballar sense interrup-
cions, perfecte”, indica el presi-
dent del col·lectiu de comer-
ciants, Sergio Moral.  “Seria un
alleujament per a tots”, afegeix.

L’opinió de Moral és força si-
milar a la d’alguns bars i res-
taurants del barri, tot i que ma-
nifesten alguns matisos. Tal com
subratlla el propietari del Bar
Restaurant Nou Pasqual, Marc
Ferrer, la mesura “estaria bé”,
però alhora “seria complicada”
d’aplicar. “A Galícia no acaba de
funcionar perquè no tothom
està vacunat i hi ha establiments

que el demanen i altres que no”,
apunta Ferrer, qui agrega que,
tot i els possibles inconvenients,
podria evitar que s’acusés la res-
tauració de ser focus de contagis.
Per la seva banda, des de La Lu-
bina Restaurant creuen que la di-
rectriu podria no ser ben rebu-
da perquè “hi ha gent que no vol
que s’entri en la seva intimitat”.
Però, alhora, reconeixen que
podria evitar més restriccions.

“UN DESASTRE”
Per a Moral, la importància de
demanar aquest certificat recau
en el fet que la pandèmia ha des-
encadenat “un desastre” a esca-
la comercial. “Entre un 20% i un
30% dels negocis del barri han
tancat. Hi ha carrers que estan
morts”, assegura Moral, qui tam-
bé admet que, per exemple, la
restauració estaria molt pitjor si
no fos per les terrasses. 

La mesura s’accepta si es tradueix en evitar restriccions. Foto: Ajuntament

El comerç, força convençut amb
el possible passaport Covid 

MOBILITAT4El districte ja
compte amb el seu primer bici-
bús. La iniciativa, que va arran-
car el divendres passat i és si-
milar a la que va començar fa
uns mesos a Sarrià, consisteix a
què cada divendres famílies i in-
fants es reuneixin a la plaça del
barri Conxita Pérez per anar
junts amb bicicleta fins a les es-
coles  del carrer Entença Joan
Miró, Entença i Xirinacs, se-
gons explica una de les promo-
tores del bicibús Eixample, Rosa
Suriñach. “Estem molt contents.
Divendres vam acabar sent unes
setanta persones”, assenyala fent
referència a un projecte que, tal
com diu, ha estat impulsat per
associacions de famílies de les
tres escoles i compta amb el su-
port de l’entitat Camí Amic.

A més de promoure la mo-
bilitat sostenible en una zona
molt castigada per la contami-
nació, l’objectiu, segons afegeix
Suriñach, és que els infants pu-
guin moure’s amb bicicleta de
manera segura. “La densitat

del trànsit d’aquesta zona de
l’Eixample fa que sigui perillós
per a ells”, indica la promotora
de la iniciativa.

Suriñach també afirma que
aquesta afluència del trànsit fa
que necessitin comptar cada di-
vendres amb l’acompanyament
de la Guàrdia Urbana quan, de

moment, només està previst per
a la ruta del pròxim 1 d’octubre,
a banda del suport que van tenir
divendres. Una altra reivindica-
ció dels impulsors del projecte és
que es faci al carrer Entença un
carril bici més ample de l’habitual
per seguir promovent aquesta
manera de moure’s sostenible.

El primer bicibús del districte es va estrenar divendres passat. Foto cedida

Un bicibús per anar a l’escola 
de manera segura i sostenible

Sant Antoni

Mobilitat | Nova línia de bus exprés
La línia d’autobús X1, que es va estrenar dilluns, permet als barcelonins anar
des de la plaça Francesc Macià fins a la de Glòries en només 20 minuts. La

línia té quatre parades, una de les quals és davant de l’Hospital Clínic.

LGTBI | Dia de la Visibilitat Bisexual
El Centre LGTBI celebrarà dempa el Dia Internacional de la Visibilitat
Bisexual. A partir de les 17 h, diversos historiadors i investigadors recordaran
en un acte les trajectòries i contribucions de referents bisexuals.

Els Esquerdats es preparen 
per tornar a la ‘normalitat’

CASTELLS4Des que el Procicat
va anunciar la setmana passa-
da que es poden tornar a fer cas-
tells de fins a 160 persones, el
panorama dels Esquerdats, la
colla castellera del barri, ha fet
un gir de 180 graus. 

La seva presidenta, Eli Ju-
fresa, explica que un dels canvis
que ha comportat la nova me-
sura és que la colla farà un pilar
aquest divendre al passeig de

Gràcia per la Mercè. D’altra
banda, Jufresa indica que el fet
que abans es poguessin fer cas-
tells de només 25 persones i que
ara puguin ser de fins a 160, ha
portat a la colla a voler recupe-
rar els seus antics espais per as-
sajar. “Ara estem al pati de la
Model, però ja hem demanat a
les escoles Auró i Els Llorers tor-
nar-hi perquè necessitem més
espai”, sentència Jufresa.

Escepticisme veïnal sobre el
nou lloc per ampliar el Clínic

PATRIMONI4Ni l’Associació de
Veïns de l’Esquerra de l’Eixam-
ple ni la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona
(FAVB) volen valorar que la
possible l’ampliació de l’Hospi-
tal Clínic es faci, segons ha avan-
çat La Vanguardia, a la zona es-
portiva de la Universitat de  Bar-
celona (UB), fins que sigui oficial.

Però el que sí que celebra la
FAVB és que l’Escola Industrial
es descarti com a localització. “Si
no haguéssim lluitat des de la
plataforma ‘Un nou Clínic és
possible, salvant el Recinte de
l’Escola Industrial’, l’ampliació
s’hauria fet a l’escola”, assegura
orgullosa la presidenta de l’en-
titat, Anna Menéndez.

COMERÇ4L’Ajuntamnet va
anunciar la setmana passada
que Sant Antoni és el barri de la
ciutat que millor s’està recupe-
rant de la crisi després que
aquest juny s’hagin fet quasi
325.000 pagaments amb targe-
ta de crèdit o dèbit. Una xifra
que, també segons dades del
consistori, és superior al gener
del 2019, quan se’n van fer me-
nys de 200.000.

Des de la unió de comer-
ciants Som Sant Antoni,  apun-
ten que aquestes xifres es deuen

al fet que la pandèmia ha des-
encadenat l’augment dels pa-
gaments amb targeta. “Això no
significa que ens estiguem re-
cuperant. Un 60% dels comerços
s’han endeutat”, assegura la seva
presidenta, Lídia Núñez. 

Per la seva banda, el presi-
dent de la Federació Sant Anto-
ni Comerç, Jordi Arias, també
reconeix que hi ha negocis que
han sobreviscut endeutant-se.
Tot i això, diu que es comencen
a recuperar “tímidament” els
beneficis anteriors a la pandèmia.

Una recuperació fruit de
l’endeutament dels comerços

El barri s’està recuperant “tímidament”. Foto: Twitter (@StAntoniComerç)
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El passeig de Gràcia acull 
la cultura popular de la Mercè
TRADICIÓ4El passeig de Gràcia
es vestirà de cultura popular
demà passat. Adornat amb car-
tells que celebraran els 150 anys
d’història de la Mercè, en aquest
punt de l’Eixample hi haurà un
centenar de gegants i unes cin-
quanta bèsties exposades que
aniran fent lluïments. També es
podrà gaudir de la Galejada
Trabucaire i dels pilars de totes
les colles castelleres, que recor-
daran que, per fi, tornen a com-
partir el seu art amb les multi-
tuds. Més tard, hi haurà una ex-
hibició falconera.

Totes aquestes activitats se-
ran d’accés lliure, però en tot mo-
ment s’hauran de respectar els lí-
mits d’aforament. Pel que fa a la
tarda, quan tindrà lloc la Caval-
cada de la Mercè ‘150 Mercès’, sí
que caldrà fer reserva prèvia. En
aquesta hi participaran gegants
barcelonins, bandes de música o
grups d’animació. 

Al vespre, arribarà el torn
d’uns 130 grups de diables que
faran al passeig de Gràcia allò
que millor que saben fer: en-
lluernar totes les mirades amb
una mostra de foc. 

EQUIPAMENTS4La Dreta de
l’Eixample no està prou pensa-
da perquè la gent gran hi visqui
amb comoditat. No només per-
què   hi ha poques zones verdes
on prendre l’aire, també perquè,
segons denuncien des de fa
temps des de  l’Associació de Ve-
ïns de la Dreta de l’Eixample,
falten equipaments públics. Tal
com diu el president de l’entitat,
Jaume Artigas, hi ha un mínim
de 27 residències privades, men-
tre que no hi ha cap de pública.
Malauradament, això no és tot. 

“Tampoc hi ha cap habitat-
ge assistit per a gent gran, on
comptin amb serveis comuni-
taris adequats a les seves ne-
cessitats”, indica Artigas, qui
també recorda que l’Associació
de Veïns del barri té des de fa
temps una reivindicació en
aquest sentit. Convertir, segons
apunta, l’edifici de la tresoreria
de la Seguretat Social, situat al
número 41 de la ronda Sant
Pere, en un habitatge assistit.
“La Seguretat Social el va treu-
re a subhasta fa tres anys. Vam

demanar a l’Ajuntament que
no es privatitzés. De moment sa-
bem que hi ha hagut negocia-
cions, però res més”, afegeix el
president de l’entitat veïnal. 

L’ÚNIC CASAL, TANCAT
D’altra banda, el barri només té
un casal d’avis: el Casal de Gent
Gran Carlit, que en aquests mo-

ments està temporalment tancat
i ha traslladat la seva activitat a
l’Espai de Gent Gran Fort Pienc. 

Pel que fa a l’urbanisme, Ar-
tigues recorda que tampoc aju-
da que hi hagi carrers amb una
quantitat important de trànsit
com el carrer Aragó o la Gran
Via. “Travessar els passos de
vianants pot ser un drama”, diu.

El barri no té cap residència de gent gran pública. Foto: Ajuntament

La falta d’equipaments públics
dificulta la vida de la gent gran

130 grups de diables faran una mostra de foc per la Mercè. Foto: Ajuntament

Esdeveniments | Setmana de la Salut
Coreixample celebrarà entre el 27 de setembre i el 3 d’octubre la cinquena

edició de la Setmana de la Salut, que consistirà a oferir un ventall de
tallers, xerrades, classes d’esport o massatges en comerços associats.
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Una exposició contra la
solitud de la gent gran LGTBI
FOTOGRAFIA4El Centre Cívic
Sagrada Família acull fins al 6
d’octubre l’exposició ‘Flores de
otoño’, que posa sobre la taula
una realitat de la qual no s’a-
costuma a parlar gaire: el dia a
dia de les persones grans LGTBI. 

Tal com explica l’autora d’a-
quest projecte, Hanna Jarza-
bek, és important parlar sobre
aquest col·lectiu perquè hi ha
una gran part oblidada o con-
demnada a la solitud. “Molts
no tenen família o no tenen
contacte amb ella, la qual cosa fa
que se sentin molt desempa-

rats. I si han d’anar a residències,
es poden trobar amb contextos
molt LGTBIfòbics”, recorda Jar-
zabek. “Tot això fa que alguns no
vulguin seguir lluitant”, afegeix
la fotògrafa fent referència al fet
que el patiment d’alguns ja ve
d’anys enrere.

Segons recorda, un dels casos
que més li va afectar és el d’un
home valencià que en els anys
seixanta s’havia sotmès volun-
tàriament a una teràpia de con-
versió. “Ho va fer perquè llavors
era molt homòfob. Només tenia
22 anys”, diu impactada. 

TURISME4En aquests mo-
ments, Sagrada Família està
molt lluny de viure la massifi-
cació turística d’abans de la pan-
dèmia. Tot i això, la presència de
turistes és major que a l’hivern,
quan sentir el soroll de les rodes
d’unes maletes va arribar a ser
una cosa força atípica. Ara,
aquest canvi ha començat a des-
encadenar conseqüències.

Des de l’Associació de Veïns
de Sagrada Família apunten que
la progressiva tornada del tu-
risme s’ha traduït en un augment
dels pisos turístics. “Això impli-
ca que hi hagi menys oferta
d’habitatges o d’habitacions per
a residents del barri”, indica
l’integrant de l’entitat veïnal,
Sergi Gómez. Paral·lelament,
recorda que parlar d’aquesta
mena d’immobles a vegades sig-
nifica també parlar de soroll.
“Diversos veïns ens han co-
mentat que el soroll ha tornat a
les seves escales. En els darrers
mesos s’han formulat tres de-
núncies  a la Guàrdia Urbana per
festes”, assenyala Gómez, qui

alhora assegura que, fins i tot, el
passat maig un veí va marxar de
casa seva per “l’excés de soroll”.

ENCARIMENT DELS PREUS
Pel que fa a la restauració, Gó-
mez recorda que part dels esta-
bliments mai han deixat d’estar
enfocats als turistes, però amb la
seva tornada aquesta tendència

podria anar en augment. “Això
implicarà, un altre cop, un en-
cariment dels preus”, diu l’inte-
grant de l’entitat veïnal. En
aquest sentit, afegeix que han
nascut comerços dirigits als ve-
ïns que, d’alguna manera, no ab-
racen el turisme. “Diuen que
no els hi compren res i que no
aporten res al barri”, conclou.

S’ha percebut una baixada d’oferta d’habitatges per als veïns. Foto: Ajuntament

Els pisos turístics i el soroll 
que generen tornen al barri

L’exposició es pot veure fins al 6 d’octubre. Foto: Twitter (@centrecivicsafa)

Activitats | L’Ateneu El Poblet arrenca el curs
L’Ateneu El Poblet ja està preparant la programació d’aquest curs. Per

primera vegada, oferirà tallers trimestrals i estrenarà la nova temporada amb
el concert de poesia i rumba de ‘Rumbesia’, que tindrà lloc el 2 d’octubre. 
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S’endarrereix uns dies
l’estrena del túnel de Glòries
URBANISME4L’estrena del tú-
nel de Glòries en sentit Besòs
estava prevista per a finals d’a-
quest setembre, tal com havia
anunciat l’Ajuntament, tot i que
no s’havia donat cap data oficial.
Finalment, però, tal com ha
pogut saber Línia Eixample,
l’obertura s’endarrerirà uns dies
i tindrà lloc al voltant del 10
d’octubre. Caldrà esperar, en-
cara, gairebé un mes. 

Tot i aquest retard, passant
per la zona es fa evident que les
obres ja estan a la recta final. Des
de principis de mes ja es pot veu-

re a l’entrada de la boca del tú-
nel el pòrtic lluminós que serveix
per indicar la velocitat i donar al-
guna informació més. El túnel
tindrà dos carrils per al trànsit
privat i un per al públic.

Pel que fa al tub del túnel, el
que servirà per entrar a la ciutat,
està previst que estigui a punt al
novembre. Cal recordar que
aquestes obres van arrencar el
2013 i han patit dues grans in-
terrupcions, la primera pel tren-
cament del contracte amb les
constructores i la segona per
l’esclat de la pandèmia.

CONVIVÈNCIA4Sembla que el
desembarcament de la multi-
nacional turca Getir a la ciutat,
amb els seus supermercats d’en-
trega ràpida (també coneguts
com a supermercats fantasma),
és un fet. I és que després que la
polèmica generada al passatge
de Xile (barri de Sant Ramon, les
Corts) per la pròxima obertura
d’un d’aquests negocis, els veïns
del carrer Sicília acaben de tro-
bar-se amb l’obertura imminent
d’un altre supermercat d’aquest
estil als baixos del número 159.
La preocupació veïnal és la ma-
teixa que a les Corts: l’impacte
que pot tenir en la mobilitat i
l’espai públic aquest negoci, ja
que basa el seu model de repar-
timent a través de ‘riders’.

Si bé és cert que la tipologia
del carrer Sicília no és la matei-
xa que la del passatge de Xile,
des de l’Associació de Veïns del
Fort Pienc mostren la seva pre-
ocupació pel que pot suposar
aquest supermercat. I ja no no-
més per l’ocupació de la vorera
que poden provocar els ‘riders’,

sinó també per les possibles
molèsties que poden patir els ve-
ïns de l’edifici.

ALLUYNAR-SE DE GLOVO
Per part seva, Getir va intentar
allunyar-se la setmana passada
de l’historial d’empreses com
Glovo, que va ser acusada pels
‘riders’ de no donar-los condi-

cions laborals dignes, explicant
en un comunicat que ofereix
bones condicions als seus tre-
balladors. En el document, va as-
segurar que els empleats tenen
contractes a jornada completa i
estan en plantilla, així com que
se’ls ha format en seguretat i se’ls
dona casc, equip de protecció i
motos i bicicletes elèctriques. 

Dues de les motos del supermercat a davant de l’establiment. Foto cedida

Preocupació per l’obertura
d’un supermercat fantasma

El túnel en sentit Besòs s’acabarà aviat. Foto: Twitter (@barcelonauta85)

Centre Cívic Fort Pienc | Festival l’Estació Escènika 
El Centre Cívic va acollir el passat 17 de setembre la inauguració de la

quarta edició de l’Estació Escènika. Enguany, va comptar amb mostres de
dansa i teatre com la dels intèrprets Raúl Heredia i Lucia Martínez.
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“No sé què et puc explicar. No
crec que tingui gaire a aportar”,
es disculpa Mar Trabal (Barce-
lona, 1991), abans d’encadenar
un seguit d’històries sorpre-
nents. L’aler del CB Roser s’ha
retirat de les pistes dos cops.
Sempre hi torna. 

La primera vegada Trabal ho
va deixar quan es va mudar a Llei-
da per estudiar el grau de CAFE
(Ciències de l'Activitat Física i
l'Esport): “No m’interessava jugar
allà perquè els caps de setmana
volia tornar a Barcelona. Durant
un temps vaig estar entrenant els
divendres i jugant a la UE Mata-
ró, però no era una bona solució”.

Després d’acabar els estudis,
va estar tres mesos al Lima Hor-
ta Bàsquet, el seu club de forma-
ció, abans de fer les maletes cap
a Austràlia. A l’altra punta del

món es va sentir independent i
autosuficient perquè tenia feina
i certa agilitat amb l’anglès, i ha-
via fet amistats d’arreu del món.
Res de bàsquet en un any. 

Quan va tornar d’Austràlia, la
seva “gran amiga” Bàrbara Tor-
rón, ara ja retirada, la va con-
vèncer perquè anés amb ella al CB
Grup Barna. “I anys més tard va
fer el mateix amb el CB Roser. Per
a mi l’important és jugar amb
amigues. El que més m’agrada de
l’esport són les sinergies i quími-
ques que s’hi creen”, confessa la
jugadora del CB Roser.   

INCERTESA ETERNA
El curs passat, per les restriccions
de la pandèmia, la Copa Catalu-
nya no va començar fins al març
i va durar menys de tres mesos,
cosa que va provocar situacions
atípiques. Les jugadores s’en-
trenaven sense saber si hi hauria
competició i durant molt de
temps no van poder exercitar-se
plegades pels tancaments peri-

metrals. “A més, moltes jugado-
res van marxar del club per qües-
tions laborals o personals o a una
altra entitat. Les nostres expec-
tatives eren baixes, però les ju-
gadores del B i del C ens van aju-
dar moltíssim i ens vam classifi-
car per a la Final a 8 i vam aca-
bar quartes. Brutal!”, explica
l’exterior del CB Roser. 

Dissabte, contra el CB Cor-
nellà a l’Estació del Nord, co-
mençarà un nou capítol il·lusio-
nant. “Som un equip polivalent i
competitiu amb moltes ganes
de jugar, passar-ho bé i cuidar-
nos entre nosaltres. M’encan-
ten els fitxatges perquè són grans
jugadores i persones. Lucía Fer-
nández és constància, vitalitat i

passió; Berta Sellarès, talentosa
i s’hi deixa l'ànima; Jana Serra-
no és un perfil que no teníem i
ens aportarà talent i molts punts
i Manal Mallouk és sinònim d’in-
tensitat i  molts recursos”, descriu
Trabal. “Crec que aquesta serà la
meva última temporada com a
jugadora, però no t’ho podria
assegurar...”, conclou.  

Mar Trabal durant la Final a 8 de Copa Catalunya de la temporada passada. Foto: Federació Catalana de Basquetbol

Mar Trabal sempre acaba tornant 
» Formada al Lima Horta, l’exterior del CB Roser ha deixat el bàsquet dues vegades 

» “El que més m’agrada de l’esport són les sinergies i químiques que s’hi creen”, confessa 

Futbol sala | Debut del CFS Eixample a Segona Divisió
L’equip de Tati Torres s’estrena dissabte visitant el CD Santa Ana, nou equip a la

categoria. El CFS Eixample ha canviat molt la seva cara amb els fitxatges, entre altres,
d’Anna Muniesa, Roser Maymó, Marta Luján, Daniela Salvat, Lydia Martín o Iris Amaro.

Toni Delgado
FORT PIENC
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La dona del tercer segona no sol assistir
a les reunions de l’escala, però avui creu
que hi ha de ser, per això ha hagut de ple-
gar abans del súper on treballa. Ha d’ex-
plicar una cosa, demanar un favor incò-
mode, difícil de concedir. Un favor rela-
cionat amb l’estigma que arrosseguen les
persones amb alguna malaltia mental.

A la Sala Atrium de Barcelona.

Teatre

La dona del tercer segona
Víctor Borràs Gasch

El barceloní Marc Tinés, Mtines, es pre-
gunta per què les coses no són més sen-
zilles al seu primer disc en solitari,
PQLCNSMS? (Cycling Records). És un EP
format per cinc cançons d’indie-pop
electrònic que parlen de desamor des de
la quotidianitat, perquè, tal com ha dit en
una entrevista a Enderrock, “l’amor és molt
menys bucòlic i romàntic del que creiem”.

Música

A la Fabiola (Juana Acosta) no li agrada
com el seu pare mira la seva filla de 13
anys. Durant un viatge a una petita illa, es
converteix en espia a casa seva. No té cap
evidència, però la seva intuïció l’alerta d’al-
guna cosa i oscil·la entre la por de des-
cobrir segons què i la necessitat d’obte-
nir respostes. Arriba al cinema Las con-
secuencias, premiada al Festival de Màlaga.

Pelis i sèries

Las consecuencias
Claudia Pinto

PQLCNSMS?
Mtines

La festa del cinema
La Federació de Distribuïdors Cinematogràfics (Fedicine),
la Federació d’Entitats d’Empresaris de Cinema d’Espanya
(FECE) i el Ministeri de Cultura han impulsat la campanya
‘Yo voy al cine’. Els cinemes que s’hi adhereixin (es publi-

carà un llistat aviat a la pàgina web cineseguro.com) oferi-
ran entrades a 3,50 € durant quatre dies: 27, 28, 29 i 30 de
setembre. Les entrades es podran comprar online a partir

del dia 26, o bé presencialment al cinema. Els objectius
de la iniciativa són promoure el setè art, fer-lo més acces-
sible i recordar que les sales de cinema són espais segurs.

“Avui he actuat a l’Hospitalet, a dos mi-
nuts d’on anava a l’institut, a un minut del

bar on feia campana. Ha estat preciós.
Gràcies”. L’humorista i actriu Asaari Bibang
(Guinea Equatorial, 1985) va créixer al bar-

ri de la Torrassa de l’Hospitalet de Llobre-
gat i fa uns dies va celebrar amb aquestes
paraules haver actuat a l’Auditori Barradas

de la ciutat, en el marc de ‘Fem L’Humor’.
La visita de Bibang a casa seva coincideix

amb un moment molt dolç de la seva car-
rera. Aquesta temporada s’ha estrenat
com a col·laboradora al programa Està

passant de TV3, està fent una gira per Es-
panya amb el monòleg Humor Negra i fa

uns mesos va publicar el llibre Y a pesar de
todo, aquí estoy (Bruguera). Tot plegat,

sense oblidar l’Hospitalet.

A S A A R I  B I B A N GQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser humorista i actriu
Aquesta temporada s’ha estrenat a l’‘Està passant’ de TV3

Famosos

Actuar a la ciutat on va créixer: l’Hospitalet
Ha expressat a les xarxes la il·lusió que li ha fet tornar a casa

Missatges d’afecte
I algun de sorpresa en descobrir que és de l’Hospitalet

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L’Alice se n’ha anat a viure a un poble on
ningú sap qui és. Allà coneixerà un noi.
Mentrestant, a Dublín, la seva amiga in-
tenta arribar a final de mes mentre es re-
cupera d’una ruptura amorosa flirtejant
amb un vell conegut. Un reflex de la im-
portància que tenen les relacions afec-
tives i sexuals per a una generació ame-
naçada per la precarietat i el desencís.

Llibres

On ets, món bonic
Sally Rooney

|Diablo 2
Diablo 2: Resurrected és una remasterització del clàssic joc de rol

que va marcar una generació. Per a PC, PS4 i 5, Switch i Xbox.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MEDITERRÀNIA

La moderació és important: procura no atipar-te ni dins 
ni fora de casa, menja a poc a poc i fes sopars lleugers

ÀPATS

MODERACIÓ

CUINA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Les setmanes van passant, setembre va avançant, i tu no
acabes de sentir-te al 100% perquè no has recuperat els
hàbits saludables que vas deixar abandonats durant les va-

cances. Si t’hi sents identificat, dues expertes de la Universitat
Oberta de Catalunya (UOC) tenen consells per a tu. Són les pro-
fessores dels Estudis de Ciències de la Salut Anna Bach i Laura
Esquius, que han ofert un llistat de recomanacions per “repren-
dre una dieta saludable”.

En primer lloc, el més intel·ligent és que aprofitis la sort que
tens i apostis per la dieta que tens més a l’abast: la mediterrània.
Menja variat, donant prioritat a les fruites i verdures, i minimitza
el consum d’aliments ultraprocessats. La moderació també és
molt important: no t’atipis, menja a poc a poc i recorda que els
sopars han de ser més lleugers que els dinars. 

I, parlant d’àpats, les expertes recomanen practicar la “convi-
vialitat”; és a dir, “gaudir dels àpats en companyia al voltant de la
taula com a mínim una vegada al dia”. D’altra banda, aconsellen
també atrevir-se amb tècniques culinàries diferents, per sortir
de la monotonia i per limitar els fregits.

Reprendre una dieta saludable

Aposta per la dieta mediterrània: menja variat, 
prioritzant fruita i verdura i limitant ultraprocessats

Les claus

Si pots, posa en pràctica la “convivialitat”: fes un àpat 
en companyia al voltant de la taula com a mínim una vegada al dia

Atreveix-te a provar tècniques culinàries noves i diferents 
per sortir de la monotonia i evitar així abusar dels fregits
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